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میثم محجوبی
ورزشی نویس

علل رشد هندبال کازرون
 بهترین الگو برای سایر رشته ها 

»هندبالیســت کازرونی گفت: پیشــرفت هندبال این شهرستان 
به دلیل مســابقات گســترده و مداومی بود که در مدارس انجام 

می شد.«
تقریباً از ســه دهه پیش، همواره کازرون به عنوان قطب هندبال 
اســتان فارس و یکی از تیم های مدعی کشــور مطرح بوده و برای 
کسانی که از جزئیات ماجرا خبر ندارند، این سؤال مطرح بوده که 

چرا کازرون؟ چرا هندبال؟
بازیکنان کازرونی می گوینــد حضور یک مربی ورزش و علاقه مند 
به هندبال باعث شده تا این رشته در مدارس به عنوان نخستین 
رشــته تیمی مطرح شود و در نهایت به موفقیت هایی بینجامد که 

شاهد آن بوده ایم.
چنیــن رویه ای می تواند در شــهرهای دیگر و رشــته های مختلف 
نیز در دســتور کار قرار بگیرد. می توان با یک کار کارشناســی و 
حتی نظرســنجی از مربیان ورزش شهرســتان ها، یک رشته تیمی 
را به عنــوان ورزش اول مدارس مطرح کرد تا با انجام مســابقات 
بین مدرســه ای به صورت مداوم، در درازمدت شــاهد پیشرفت 
رشته هایی مثل بسکتبال، والیبال، فوتســال، هاکی، راگبی و ... 

باشیم.
نمی تــوان گفت پیشــرفت هندبال در شهرســتانی مثل کازرون، 
ریشه در اســتعدادهای ذاتی یا شرایط اقلیمی دارد؛ بدون شک 
مهم تریــن دلیل پیشــرفت، همان پرداختن اصولــی و مداوم در 

سنین طلایی رشد نوجوانان بوده است. 
همین تجربه شیرین کازرونی ها، راه را به دست اندرکاران ورزش 
نشــان می دهد که از طریق رایزنی با مسئولان آموزش وپرورش، 
حرکتی را شــروع کنند تا چند ســال بعد بتوانیم شــاهد چندین 

شهرستان قدرتمند در رشته های مختلف ورزشی باشیم.
شــکی نیســت که تحقق چنین چیزی هم برای موفقیت در ســطح 
حرفــه ای کفایــت نمی کند و ایجــاد زیرســاخت ها و فراهم کردن 
پــول کافــی نیز اهمیت زیــادی دارد، اما زمانی کــه تعداد زیادی 
بسکتبالیســت باکیفیت جهرمی به ورزش استان معرفی شوند یا 
والیبالیست های مستعد اســتهبانی بتوانند خودی نشان بدهند، 
اسپانسری مثل باشگاه شهید شاملی با همکاری یک ارگان دولتی 
ماننــد نیروی زمینی ارتش، میل بیشــتری بــه حمایت از ورزش 
پیدا خواهند کرد و ممکن اســت شــاهد تیم هایی باشــیم که در 
رشته های محبوب ورزشی، در کشور حرف های زیادی برای گفتن 

داشته باشند.
همان طور که شــهید شاملی در 4 ســال گذشته توانسته همواره 
روی یکــی از ســکوهای اول و دوم هندبال کشــور باشــد و تیم 
بانوان این باشگاه نیز نتایج بسیار خوبی در رقابت های لیگ برتر 

کسب کرده است.

سالنبینالمللیشیرازدربندبیمسئولیتها...

میثم محجوبی

چالش سخت پرسپولیس
برای حفظ گولسیانی   

 باشــگاه پرســپولیس برای حفظ مدافع گرجستانی اش چالش سختی خواهد 
داشــت. به گزارش تسنیم، عملکرد مثبت گئورگی گولسیانی در فصل گذشته 
باعث شــده است تا یحیی گل محمدی برای فصل بعد هم خواهان همکاری با 

این بازیکن باشد.
حتی گولسیانی هم مدتی پیش با ارسال ایمیلی به باشگاه پرسپولیس، آمادگی 
خود را برای تمدید قرارداد با پرسپولیس اعلام کرد، ولی این باشگاه برای حفظ 

مدافع گرجستانی کار آسانی ندارد.
براســاس این گزارش، گولســیانی برای تمدید قرارداد با پرسپولیس 600 تا 

باشگاه درخواست کرده بود که البته باشگاه 700 هــزار دلار از ایــن 
پرداخت مبلغ موردنظر او نیست.پرســپولیس قــادر به 

پیشــنهاد مالــی اش را کمتر اگر مدافع گرجستانی 
توافق پرســپولیس با این نکنــد، احتمال عدم 

بازیکن وجود دارد.

اســتقلال در دو پرونــده از ســوی کمیته وضعیت 
محکــوم به پرداخت دســتمزد یکــی از افراد گروه 
پزشــکی و بازیکن سابق خود شد. به گزارش ورزش 
سه،  در آرای صادره از سوی کمیته وضعیت در مورد 
شکایت شاهد عریانی؛ یکی از افراد گروه پزشکی در 
فصل گذشته، این چنین آمده است: »در پی شکایت 
شــاهد عریانی از باشگاه اســتقلال، این باشگاه به 
پرداخت مبلــغ 3 میلیارد و 300 میلیون ریال بابت 
اصل خواســته و مبلغ 71 میلیون و 940 هزار ریال 

بابت هزینه دادرسی در حق خواهان محکوم شد.«
شــاهد عریانی، فصل گذشــته یکی از افــراد گروه 
پزشکی تیم استقلال بود که در میانه های راه از سوی 

باشگاه کنار گذاشته شد.
همچنین امیرحســین حسین زاده، بازیکن استقلال 
در دوره فرهــاد مجیدی کــه در قهرمانی آبی ها در 
لیگ برتر آن هم بعد از 9 فصل و در یک فصل بدون 
شکســت نقش زیادی داشــت به کمیته وضعیت 

برای دریافت مطالبات معوقه خود شــکایت 
کرده است و شکایت او منجر به این رأی 
شد: »با توجه به شــکایت امیرحسین 
حســین زاده از باشگاه اســتقلال، این 
باشگاه به پرداخت مبلغ 21 میلیارد و 
396 میلیون و366 هزار و 914 ریال 

بابت اصل خواسته و مبلغ 466 میلیون و 440 هزار 
و 853 ریال بابت هزینه دادرســی در حق خواهان 
محکوم شــد. همچنین کمیته وضعیت نســبت به 
دعوی خواهان به میزان 753 میلیون و 633 هزار و 

86 ریال قرار رد صادر کرد.«
جالب اینجاســت بعــد از حضور جــواد نکونام در 
رأس کادر فنی تیم اســتقلال، زمزمه هایی مبنی بر 
بازیکن  این  بازگشت دوباره 
مطرح  آبی ها  جمع  به 
شــد، اما بعید است 
این اتفــاق رخ دهد 
او  این خاطر که  به 
با شــارلروا قرارداد 

دارد.

 میثم محجوبی - گروه ورزش
فوتبال دوســتان شیرازی به خصوص آن دسته که دهه 70 شمسی را خوب به خاطر 

می آورند، بعید است بازی های درخشان جمال ندافی از یادشان رفته باشد. 
مهاجمی که با درخشــش با لباس نارنجی برق شــیراز، به فوتبال کشور معرفی شد 
و چشــم مدیران و مربیان یکی از بزرگترین باشگاه های آسیا را گرفت. ندافی راهی 

استقلال شد و به اوج شهرت رسید.
با این پیشکســوت خوش نام فوتبال شــیراز گفت و گویی انجام داده ایم که در ادامه 

می خوانید:
 این روزها کجا هستید و چه کار می کنید؟

- منزل هستم. فعلًا که سر نخواستنمان دعواست)خنده( مگر در فوتبال شیراز جایی 
برای شیرازی ها هم هست؟ در این شهر ما را غریب فرض می کنند.

 انگار دل پری دارید.
- خب خودتان می بینید که مربیان و بازیکنان از شهرهای دیگر می آیند اینجا بدون 
هیچ رزومه ای، خودشــان را مطرح می کنند و بعد می روند با تیم های تهرانی و بقیه 

شهرها قراردادهای میلیاردی می بندند، اما سر بچه های این شهر بی کلاه می ماند.
 شما آخرین بار کجا مربیگری کردید؟

- یکی دو ســال با تیم جوانان فجر شــهید سپاســی بودم که بعداً با تغییر 
مدیریت، بیرون آمدم. این را هم بگویم که امیدوارم با حضور آقای مفتاحی 
اتفاقات خوبی برای این تیم بیفتد. البته خب حتی اگر فجر شــهید سپاسی 
به لیگ برتر هم بیاید، اگر حمایت نشــود، اگر بودجه درســت و حسابی به 
تیم تعلق نگیرد، دوباره شاید سقوط کند و در همان روال قبلی قرار بگیریم.

 فجر شهید سپاســی که جای خود دارد، اما چرا از تیم قدیمی 
خودتان هیچ خبری نیست؟ برق کجاست؟

- برق که فکر نمی کنم بشــود کاری برایش انجام داد؛ متأسفانه برق دست 
آدم هایی افتاد که بیشتر اینکه به فکر تیم و هوادارانش باشند، می خواستند 
منافع شــخصی خودشــان را پیش ببرند؛ حالا هم که دیگر نیســتند که 

بخواهند پاسخ گو باشند. 
 چرا می گویید نمی شود کاری برای برق کرد؟

- خب بدهی ســنگینی دارد؛ بدهی هایی که به بازیکنان خارجی از سال ها 
پیش وجود دارد، حالا چندبرابر شــده. اگر بر فرض مثال، می شــد 5 سال 
پیش با 100 دلار یک مشکل را حل کرد، حالا با 10 هزار دلار هم نمی شود. 
تا زمانی هم که این ها تســویه نشــود، نمی توانیم تیمی به نام برق داشته 

باشیم؛ یعنی فیفا این اجازه را نمی دهد.
 با توجه به اینکه هزینه یک ســال اداره تیم های لیگ برتری و 

حتی لیگ یکی چندین برابر بدهی های برق است، چرا مسئولان برای احیای 
این تیم و پرداخت این بدهی ها وارد عمل نمی شوند؟

- اصلًا مشــکل ما همین مسئولانی هســتند که نمی خواهند تیم برقی وجود داشته 
باشد.

 می شــود یــک انتقاد از شــما پیشکســوتان هم داشــته باشــیم؟ فکر 
نمی کنید ســکوت بزرگترهای باشــگاه برق در ســال های اخیر باعث شد تا 

هیچ اتفاق مثبتی نیفتد؟
- صحبت کردن من و امثال من که به اصطلاح پیشکســوت هســتیم، دردی را دوا 

نمی کند؛ تا پول نباشد چه کاری از دست ما بر می آید؟
 ولی ممکن است صحبت هایتان تأثیرگذار باشد روی مسئولان ...

- ما برویم یقه چه کسی را بگیریم؟ خودشان باید دلشان بسوزد و کاری بکنند. خود 
من به عنوان عضو کوچکی از تاریخ بزرگ باشــگاه برق شیراز، یک زمانی اعلام کردم 
که اگر برق برگردد، من حاضر هســتم دســت بازیکنانش آب بدهم. ما هرچه داریم 

از برق است.
 قطعاً احیای باشگاهی مثل برق شیراز می تواند ورزش این شهر را تکان 

بدهد.

-اصلا شــک نکنید. مشکل فوتبال این شهر از زمانی شروع شد که برق از بین رفت. 
برق باشــگاهی بود که بازیکن ســازی اصولی انجام می داد. در همه رده های سنی 
بهترین مربیان بالای ســر بچه ها بودند و همین می شد که هر ساله تعداد زیادی از 
بازیکنان جذب تیم بزرگسالان باشگاه می شدند و در فوتبال کشور می درخشیدند و 
بقیه هم به سایر تیم های بزرگ استان می رفتند. آن زمان 3-4 تیم خوب دیگر هم 
در لیگ های کشوری داشتیم که برق همگی را تغذیه می کرد. یعنی آن زمان بیشتر 
از 100 بازیکن شــیرازی و فارسی در لیگ های کشــوری بازی می کردند، اما حالا 
همین یک تیم فجر که باقی مانده، چند بازیکن شــیرازی دارد؟ بیشتر از 5 بازیکن 

می توان در این تیم پیدا کرد؟
 شما از کی وارد عرصه مربی گری شدید؟

-فوتبالم که تمام شد، مربی گری را سال 81 از تیم نونهالان برق شیراز شروع کردم. 
وقتــی به رده نوجوانان آمدم هم چند بازیکن جوان خوب معرفی کردیم که یکی از 
آنها ساسان انصاری بود. بازیکنی که متاسفانه با مبلغ اندکی به باشگاه فولاد فروخته 
شد و حالا فولادی ها مدعی هستند که این بازیکن ساخته و پرداخته خودشان است.

 سروش رفیعی هم جزو همان تیم بود؟
-سروش با اینکه بازیکن بسیار مستعدی بود، در تمرینات ما خط خورد! ببینید چقدر 

کیفیت بازیکن سازی برق بالا بود آن زمان.

 ولی الآن خیلی این روند بازیکن ســازی کند شــده. مشــکل کجاست؟ 
مربی خوب نداریم یا ...

- ما قبل از اینکه بخواهیم به دنبال مربی برویم، باید مدیر خوب وارد کنیم؛ مدیرهای 
واقعــی که کارآمد باشــند. امثال آقایان خلیل صالحی و جعفــر جعفری دیگر پیدا 

نمی شود. 
 متولد چه سالی هستید و در کدام محله؟

- من متولد 27 خرداد سال 1346 و اهل محله شاهزاده قاسم.
 از چه زمانی وارد فوتبال شدید؟

- فوتبال من از ســن خیلی کم شروع شــد؛ یعنی زمانی که سوم دبیرستان بودم، با 
تیم منتخب فارس در لیگ قدس بازی کردم. با 16-17 سال سن در کنار بازیکنانی 
چون محمد عباســی و غلام برزگر. اولین تیم من مبارزان نام داشت که هدایتش را 
آقای مهدی آصف برعهده داشــت. سپس این تیم با تیم ولیعصر ادغام شد و من هم 
همچنان حضور داشــتم. سپس این تیم هم با تیم صنایع ادغام شد که من به خاطر 

خدمت رفتم به فجر شهید سپاسی. 
 یعنی شما جزو اولین نسل بازیکنان فجر شهید سپاسی هستید؟

- بله من، امیرحسین پیروانی، قاسم رحمان ستایش، عباس شاملو، سیروس اسدالله 

زاده، مصطفی آجیلی، حســین زارع و ... مدیر تیم هم که حاجی جعفری بود. حاج 
حسن ردگا هم سرپرست تیم بود. حاجی جعفری امتیاز یک تیم در لیگ 2 شیراز را 
خرید و از همان جا شروع کردیم و آمدیم بالا. نایب قهرمان لیگ یک هم شدیم و به 
سوپرلیگ استان راه یافتیم. نیم فصل در صدر جدول بودیم که خدمت من تمام شد 
و از این تیم رفتم. دو ســه سال بعد، فجر شهید سپاسی با آقای ابراهیم قاسمپور به 

لیگ یک کشور)معادل لیگ برتر فعلی( صعود کرد.
 شما کجا رفتید؟

- من به برق رفتم؛ سال 69 زمانی که آقاغلام پیروانی مربی این تیم بود. قهرمان لیگ 
2 ایران شدیم و آمدیم لیگ یک.

 در تیم رؤیایی آقای یاوری هم حضور داشتید؟
- نه. من آن سال به استقلال رفته بودم.

 ســال 73. یعنی همان سالی که آن دربی جنجالی رقم خورد؛ شما در 
آن مسابقه حاضر بودید؟

- در آن مسابقه جنجالی نه، اما در بازی برگشت که در بندرعباس برگزار شد، بازی 
کردم.

 بعد از استقلال کجا رفتید؟
- به اصفهان رفتم و تیم پلی اکریل.

 همان سالی که محمد مؤمنی با پلی اکریل آقای گل لیگ شد؟
- بلــه ما آن ســال فورواردهــای خیلی خوبی داشــتیم؛ آقــای علی برز 

زارعی)بازیکن پیشین برق شیراز( هم در همان تیم بود. 
ما پرســپولیس را در آزادی دو بر یک شکســت دادیم و اســتقلال را هم 

مغلوب کردیم.
 و بعد کجا رفتید؟

- رفتم نساجی؛ تیم مرحوم نادر دست نشان.
 آنجــا یــک بازیکــن شــیرازی دیگر هــم حضور داشــت؛ رحیم 

خداجو)رئیس فعلی اداره ورزش و جوانان شیراز(
- بلــه من با آقای خداجو هم اتاق بودم و هنوز با هم در ارتباط هســتیم؛ او 

جزو بهترین دوستان من است؛ رفقای قدیمی را نمی توان فراموش کرد.
 از همان ابتدا هم فوروارد بودید؟

- من در سه پست بازی می کردم؛ پست اصلی من هافبک وسط بود، ولی در 
تیم منتخب دفاع وسط و فوروارد بازی کردم. 

در تیم برق هم به همین صورت؛ هر جا بودم در هر سه پست بازی می کردم.
 اما ما شما را بیشتر به عنوان مهاجم در خاطر داریم.

- بله خب شاید چون راه دروازه را بهتر بلد بودم، بیشتر جلو بازی می کردم، 
اما در مجموع به قول معروف آچارفرانسه تیم بود.
 حضورتان در استقلال راضی کننده بود؟

- برای خودم که خیلی؛ پیشرفت خیلی خوبی محسوب می شد. هر کسی دوست دارد 
در این دو تیم معروف بازی کند و خواه ناخواه چالش بزرگی هم محسوب می شود.

 در ایــن تیم به حقتان رســیدید؟ می گویند آن زمــان خیلی باندبازی 
بوده ...

- اتفاقاً آن زمان بیشــتر براساس لیاقت، بازیکنان به تیم های بزرگ می رسیدند. مثل 
الآن پارتی بازی تا این حد وجود نداشت؛ الآن شده زدوبند و بازیکنان به یک باره سر 

از استقلال و پرسپولیس درمی آورند. 
حتــی در رده ملی و تیم های ملی پایه، بازیکنی هســت که یک بازی هم نکرده، اما 

چون پسر فلان مسئول است، باید حضور داشته باشد.
 حرف پایانی

- امیدوارم این مسائل در فوتبالمان حل شود؛ لازم است که به فوتبال پایه و بازیکنان 
بومی بیشتر توجه شود و به مربیان شیرازی بهای بیشتر داده شود. 

قطعاً فوتبال شیراز در کشور حرف هایی بیشتر از آنچه در حال حاضر شاهد هستیم، 
برای گفتن دارد.

محکومیت ۲ میلیاردی استقلال

گفت و گو با جمال ندافی، بازیکن پیشین تیم های برق شیراز و استقلال تهران:

برق زنده شودبرق زنده شود  حاضرم آب دست بازیکنانش بدهمحاضرم آب دست بازیکنانش بدهم
نمی دانیم یقه چه کسی را باید بگیریم

ندافی با پیراهن برق شیراز - 1371

با لباس استقلال تهران - 1374با پیراهن فجرشهیدسپاسی - 1368در زمان هدایت تیم جوانان فجر


